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Kongresszusi központ és brit típusú klub egy épületben 

Megújulás, akadémiai szinten 
A felújított épület igazi köz-

pontja lesz a dél-alföldi tudomá-
nyos munkának. A két nagy előadó 
és az öt kisebb tanácskozó terem-
ben háromszázan foglalhatnak 
majd helyet; belső tévélánc segíti 
majd, hogy a székház kis kong-
resszusi központként működhessék. 
Rendelkezésre áll majd 11, első 
osztályú szállodai szobával felérő 
vendégszoba, amelyeket nemcsak a 
SZAB, hanem az önkormányzat 
vendégei is igénybe vehetnek. A 
tudományok értelmisége számára, 
az angol klubok mintájára egy 
akadémiai klubot alakítanak ki a 
földszinten, amely nyáron a szintén 
átalakított kerthelyiséggel bővülne 
ki. - Azt szeretnénk, ha kialakulna 
egy törzsközönség, és ha a fehér 
asztal mellett megtörne a szakmák 
közti elkülönülés. Az épület remek 
helyen van ahhoz, hogy hazamenet 
a klub tagjai egy konyak, egy kávé 
mellett, a napi sajtót olvasva 
elbeszélgessenek - mesélte a 
terveket Telegdy professzor. 

Az épület nyitva lenne a város 
felé is: kiállításokat, szakmai 
rendezvényeket, termékbemuta-
tókat lehet majd itt tartani, 
amelyek hozzájárulhatnak ahhoz, 
hogy az akadémiai bizottság fe-
dezni tudja a fenntartás igencsak 
megnövekedett költségeit is. Mint 
hallottuk, a három évvel ezelőtti 
300 ezer forintos költségekhez 
képest jövőre már kétmillió körüli 
összeggel kell számolni. Ennek egy 
részét annak az alapítványnak a 
kamataiból fedezik, amelyet az 
évek során összegyűlt tanácsi 
támogatásokból tett a SZAB. a 
Tudomány Támogatásáért a Dél-
Alföldön névvel (Dunabank 289-
98950). E forrásból fedezték az 
akadémiai bizottság tegnapi ünnep-
ségén a nem minősített kutatóknak 
átadott pályamunkák díjait is: idén 
33-an kapták meg, köztük környe-

betegek kétségbeesetten bele-
kapaszkodnak, s aztán csalódniuk 
kell". 

Az MTA nemrég tartott köz-
gyűlésével kapcsolatban elhang-
zott, hogy a költségvetésben el-
vonások (intézményenkénti 7 - 8 
százalékos csökkentés) a területi 
bizottságokat nem érintik, a gond 
inkább a fenntartás finanszírozása 
lesz, ha ez megoldható, a központ 
Magyarország első akadémiai köz-
pontjaként a körülmények szem-
pontjából is az első helyre kerül. 

PANEK JÓZSEF 

FOTÓ; SCHMIDT ANDREA 

Ha a teljes felújítás elkészül, a Szegedi Akadémiai Bizottság Somogyi utcai székháza a város egyik 
legszebb, eredeti klasszicista stílusban helyreállított műemlék épülete lesz. Ha átadják, az ország elsőnek 

alapított területi akadémiai bizottsága, - Telegdy Gyula professzornak, a SZAB elnökének tegnapi 
sajtótájékoztatóján elhangzott szavai szerint - ismét fejlődhet majd: utolérheti önmagát. 

zetvédelmi pálymunkákért közép-
iskolás (!) diákok is. 

A sajtótájékoztatón elhangzott, 
hogy a SZAB 13 szakbizottsága 
továbbra is intézmények között 
működik majd: mivel tagjai egye-
temeken, kutatóintézetekben dol-
goznak, fő célja a tudományos 
információáramlás biztosítása 
marad. Felmerült az önkormány-
zattal való együttműködés kérdése 
is: az akadémiai bizottság kész 
szakvéleménnyel, tudományos 

feldolgozással, illetve értékeléssé! 
az önkormányzat segítségére lenni. 

A bizottság már végzett ilyen 
munkát, hiszen véleményezésre 
kérték fel a Déli Autópálya, vagy a 
Duna-Tisza Hátság vízproblémájá-
nak ügyében is. Ugyanilyen együtt-
működési lehetőség adódik a 
Gazdasági Kamarával vagy a régió 
egyetemeivel, főiskoláival is. A 
külföldre szóló tudományos ösz-
töndíjak megítélését a régió szá-

mára idén már a szegedi bizottság 
végzi. 

A SZAB elnöke elmondta, hogy 
mint orvosprofesszor személyes 
ügyének is tekinti, hogy a jövőben 
szorosabb kapcsolat legyen az 
akadémiai bizottság és a TIT 
között: több szerepet szán a 
kutatóknak az ismeretterjesztésben 
is: „az igazi az volna, ha maguk a 
kutatók beszélnének a tudomány-
ról, mert rengeteg álliír és sarla-
tánság terjeng, amibe például a 

A SZAB K 
pályamunka-díjazottjai 

Nyelv- és irodalomtudomány: 
Szenti Tibor. Szincsok György, 
Tóth Péter, Fáy Róbert; Filozófia 
és történettudomány: dr. Tóth 
János, Csikós Zsuzsanna, Fáy 
Róbert, dr. Tasnádi Mária, Dombi 
László, Rozsnyai Jenő; Jog- és 
közgazdaság: Kádár Éva; Matema-
tika és fizika: Sóti Róbert; Kémia: 
dr. Huber Imre, Száhl Zita; Földtu-
domány: Csikász Lajos, Janák Rita, 
Istenes Timea; Biológia: dr. Pauk 
János, Csősz Lászlóné; Orvostudo-
mány: dr. Szabó Tibor, dr. Zallár 
Andor. dr. Rázga Zsolt, dr. Fodré 
Zsófia, dr. Kiss Edit, Ladányi 
Márta, Lévai Istvánná, dr. Takács 
István, dr. Bitó Tamás, Nyári 
Tibor, dr. Csehpál Etelka, dr. Aved 
János, dr. Abdul Rahim, dr. Deák 
László, dr Horváth István; Mező-
gazdaság: Cseuz László, dr. Lévai 
Péter, Farkas Zsuzsa, dr. Kovács 
András, Magyar Lajos, dr. Szabó 
Gergely Gyula; Neveléstudomány-
pszichológia: dr Pető Tünde, dr. 
Dombi Józsefné, Gácsi Erzsébet, 
Vaczába Anna. Moretti Alfréd, Bán 
László, Kopaszné Ronyecz Márta, 
dr. Szabó Tibor; Régió- és terü-
letfejlesztés: Balogh Imre, dr. 
Török József, dr. Fekete Endre. 

MINISZTERI ÉS ÁLLAMTITKÁRI kinevezéseket nyújtott át 
kedden délután Göncz Árpád a Parlamentben. Szabó Iván 

ipari és kereskedelmi miniszteri, dr. Martonyi János külügy-
minisztériumi államtitkári és dr. László Jenő címzetes államtitkári 
kinevezést vehetett át. Ez alkalommal tette le hivatali esküjét a 
Magyar Nemzeti Bank elnöke, Bod Péter Ákos és alelnökei: Czirják 
Sándor, Hárshegyi Frigyes, Bódy László és Tarafás Imre. 

< m \ HÁROM TEHERAUTÓNYI ADOMÁNY gyűlt össze az MSZP 
budapesti tanácsának felhívására a hazánkba menekült 

jugoszláviaiak megsegítésére. A téli ruhaneműkből, lábbelikből és 
takarókból álló szállítmányt kedden adták át az érintetteknek. 

GORBACSOV SZÁMÁRA NEM JUT SZEREP a Szovjetunió 
felbomlása után létrejövő űj államalakulatban, s ezért a 

szovjet elnöknek december végéig, de legkésőbb január közepéig le 
kell mondania posztjáról - ezt Borisz Jelcin orosz ál lamfő 
nyilatkozta a La Republica című olasz napilapnak. Az interjút hétfőn 
készítették Jelcinnel, aki szerint egyébként a jövendő állam-
alakulatban Sevardnadze sem maradhat külügyminiszter. 

' ; NEGYEDIK HÓNAPJA VISSZAESÉS tapasztalható az 
amerikai ipari termelésben. A kormány november havi 

felmérése szerint a csökkenés 0,4 százalékos volt, vagyis jelentősebb 
az előző háromhavi 0,1-0,2 százalékos visszaesésnél. A munkaügyi 
minisztérium jelentése szerint a folytatódó recessziót magas 
elbocsátási adatok is kísérték: novemberben 33 ezer munkahely 
szűnt meg a termelő szektorban. 

"*VAZ ENSZ KÖZGYŰLÉSE VISSZAVONTA a világ-
« / szervezetben 1975-ben hozott határozatot, amely a cionizmust, 

a zsidóság államalapító mozgalmát fajüldózésnek bélyegezte. A 166 
tagállam kózül 111 -en a visszavonás mellett, 25-en (arab és a 
maradék szocialista országok) ellene szavaztak, míg 17 tagállam 
(Kína és Egyiptom is) nem vett részt a szavazáson. 

^ \ FIDEL CASTRO a TF-1 francia televíziónak adott in-
terjújábun kijelentette, hogy „Kuba nem fog összeomlani, s 

nepe elszántan védelmezi vívmányait." A kubai vezető elismerte, 
hogy „a szocial izmus teljes összeomlása Európában" súlyos 
nehézségeket okoz az országnak. Castro szerint az európai voit 
szocialista országok érvényes kétoldalú szerződéseket szegtek meg, 
amikor felhagytak Kuba támogatásával. 

Csendes sztrájknap Szegeden 

Tiltakozás - kék szalaggal 
Az országosan meghirdetett figyelmeztető sztrájkra 

felhívó hang mintha kevésbé hallatszott volna el 
Szegedig. Legalábbis ez volt a benyomása annak, aki 
tegnap délelőtt tíz és tizenkét óra között a várost járta. 
A villamosok, a trolik, az autóbuszok rendben, 
menetrendszerűen közlekedtek. A Szegedi Köz-
lekedési Vállalat dolgozói úgy döntöttek, nem lehet 
fennakadás a város forgalmában. Szolidaritásukat a 
sztrájkolókkal azzal igyekeztek kifejezni, hogy a 
járművekre kék szalagot kötöttek. Gyakorlatilag 
zavartalan volt a forgalom a szegedi helyi, és a megyei 
helyközi buszközlekedésben is. Nehézséget nem a 
sztrájk, legfeljebb az időjárás okozott. 

A MÁV Szegedi Igazgatósága területén sem volt 
fennakadás. Ábrahám Lajos, üzemviteli igazgató-
helyettes elmondta, hogy a figyelmeztető sztrájk elő-
estéjén a vasutasok szakszervezete és a MÁV vezér-
kara megállapodott abban, hogy csatlakoznak ugyan a 
munkabeszüntetéshez, de a személyforgalomban és a 
nemzetközi tranzitszállítmányok továbbításában ez 
nem okozhat fennakadást. Ezt az egyességet mindkét 
fél be is tartotta. Legfeljebb néhány belföldi 
tehervonat állt meg a Dél-Alföldön egy-két órára. A 
vasutasok is részt vettek azonban abban az 
aláírásgyűjtésben, amelyet majd az ország legfőbb 
közjogi méltóságaihoz juttat el az MSZOSZ. 

A Tcxtilművekben sem alltak le a gépek, itt is 
beértek a dolgozók a s/ervezett aláírásgyűjtéssel. A 
Szegedi Öntöde dolgozói egyenesen károsnak 
tartották volna, ha leállítják akár csak két órára is a 
gyárat. Egyedül a Taurus szegedi gyárában szünetelt a 

munka délelőtt. De itt is fegyelmezetten, rendben 
zajlott le minden. Legalábbis ennyit sikerült megtudni 
a helyi sztrájkbizottság elnökétől, Varga Antaltól. A 
többi, a vállalat vezetéssel való egyezség miatt, már 
„belügy". 

Akárcsak szerte országban, Szegeden is nyugodtan 
telt el a tegnapi, csendes sztrájk-délelőtt. Úgy tűnt, 
mintha inkább a budapestiek „birkózása" lett volna ez 
a zúzmarás december délelőtt. 

R.G. 

Kétórás országos figyelmeztető sztrájkot hirdetett 
kedd reggelre a MSZOSZ 28 tagszervezete. 
Akciójukkal elégedetlenségüket kívánták kifejezni 
aziránt, hogy a kormányzat nem hajlandó mérsékelni a 
dolgozókra háruló terheket. Az Érdekegyeztető 
Tanács keretcin belül december 6-7-cn megkezdődött 
ugyan e kérdések tárgyalása, de az ott elérteket a 
szakszervezetek nem tartják kielégítőnek, az 
eredménytelenséget pedig a kormány kompro-
misszumképtelenségének tudják be. A keddi sztrájk 
követelései között szerepelnek a foglalkoztatási 
törvény és a személyi jövedelemadó módosításával 
kapcsolatos kifogások, a minimálbérek felemelése, a 
vállalati privatizációba való dolgozói beleszólás, a 
szociális intézmények dolgozói tulajdonba kerülése. 
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Fenyőfa 
Tavaly a Szegedi Erdély Kör 

tagságónak sikerült Csíkszeredából 
kétszáz darab vörösfenyőt hozatnia 
karácsonyra. Nem akármilyen 
körülmények között: a Maáarasi 
Hargitáról kitépett (szó szerint kell 
érteni...) fácskákat a vámosok csak 
gyökerestül engedték át a határon 
- mintha valahol csodálatos, téli 
ültetvénynek alapoztak volna a 
menekültek... Végül előkerült a 
Kétszívű Ember, Gergely Jani bá-
csi kisfűrésze és egyenként gyö-
kérteleníttetett minden növény. 

Lám, a jelképekért is fizetni kell. 
Az ár folyama tűlevelekre átszámít-
hatatlan. 

Az idén a Szegedi Erdély Kör-
nek, a jelek szerint, semmilyen 
formában sem sikerül néhány 
lakásba menekíteni a Madarast 
Hargita hangulatát. Pedig a fenyő 
hűvösebb hegyvidékeken tenyésző, 
tűlevelű, rendszerint örökzöld fa: 
általában sudár, magas törzse van. 
termése toboz, néha bogyószerű... 
A természetes körülmények között 
fogant és fába szökött élet balzsa-
ma (a fenyő kérge alól szivárgó, 
sűrű, ragadós nedv) és gyantája 
(sárgásbarna, áttetsző anyag) a 
másíthatatlan fenyőillatot vará-
zsolja az ünnepre készülők kör-
nyezetébe. Aki megelégszik ennyi-
vel, esetleg néhány fenyőgally is 
helyettesíthet erdőt. A fenyőfürdő 
(frissítő, gyógyító hatását a fenyő-
tűk kivonata biztosítja) és fenyővíz 
(fenyőpálinka, borókapálinka, 
borovicska...) a test nyavalyáit 
képes időlegesen elűzni a későbbi 
porhüvelyből. 

Advent megállóiban a szegedi 
Belváros udvaraiban, a Mars és 
Szent István téri árusoknál, a 
tömbházerdő tisztásain forgatjuk a 
forintban kifejezhető árut - ácsolt 
gerenda, meleget őrző ablakkeret 
vagy ajtófélfa korát immár nem 
élheti meg... Sőt. Hogy is mondja 
Vörösmarty? „lm egy délceg ifjú! 
Felnőve mint a bércek büszke 
fenyve." S a majdnemkortárs Tóth 
Árpád? „Nagy, mélyzöld fenyvek 
friss esőtől nedves árnya, s az ég 
fönn, szép felhőivel..." 

Fényérzékeny korunkban sok 
pompával, gazdagsággal ékeskedő, 
pazarul tanúskodó, esetleg tajvani 
gyártmányú füzérek (még ha 
balesetveszélyesek is: áramütést 
avagy tüzet okozhatnak) egy olda-
lon - a másik végleten a fényhatás 
természetének örökös fogadása, 
fölértékelése, annak elfogadása áll, 
miszerint a nap fényhatása termeli 
a növények testében a klorofillt. 

...Mindettől függetlenül, vagyis 
mindezekért, ha véletlenül, a fe-
nyővásár közepette egy. a messzi 
Északról, a hegyvidékről idetévedi 
fenyőrigó, fenyőmadár (a fekete-
rigónál nagyobb, feje és törzsének 
tája hamuszürke) levéd az elfekte 
tett fákra: hagyjuk, pihenje ki 
magát. Addig szüneteljen az üzlet. 
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